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Ievads

Šis bija pirmais Starptautiskās tirdzniecības komitejas (INTA) darba brauciens uz 
Sanfrancisko un līča apgabalu. Tas sekoja iepriekšējām vizītēm Vašingtonā šajā sasaukumā 
(2020. gada februārī un 2021. gada novembrī), kuru mērķis bija tikties ar sarunu partneriem, 
kas pārstāv federālo līmeni. Uzsvars šoreiz tika likts uz Kaliforniju kā piekto lielāko 
ekonomiku pasaulē, kurā ir vadošie uzņēmumi digitālajā, tehnoloģiju, finanšu un transporta 
nozarē. 

Vizīte notika neilgi pēc ES un ASV samita 2023. gada 20. oktobrī un pirms Āzijas un Klusā 
okeāna valstu ekonomiskās sadarbības (APEC) vadītāju sanāksmes, kura norisinājās 
Sanfrancisko no 2023. gada 11. līdz 17. novembrim un kuras laikā notika ASV prezidenta 
Džo Baidena un Ķīnas prezidenta Sji Dzjiņpina augsta līmeņa tikšanās. Tādējādi šī vizīte 
sniedza savlaicīgu iespēju apspriest ES, ASV un Ķīnas trīspusējās attiecības, kā arī riskus un 
iespējas ES ekonomiskās drošības stratēģijā.

Trīs dienu vizītes laikā INTA tikās ar politiskajiem dalībniekiem (Kalifornijas štata senatoru 
Skotu Veneru un Kalifornijas gubernatora leitnanta padomniekiem) un galvenajām 
ekonomikas ieinteresētajām personām (Apple, Tesla, NVIDIA un Mozilla, Oklendas osta, kā 
arī German Accelerator, kas palīdz galvenokārt Vācijas tehnoloģiju jaunuzņēmumiem) un 
akadēmiskajām aprindām un apsprieda Kalifornijas perspektīvu transatlantisko tirdzniecības 
un investīciju attiecību, ekonomiskās drošības un Tirdzniecības un tehnoloģiju padomes 
(TTC) darbības jomā.

Pamatinformācija

ES un ASV 20. oktobra samita secinājumi labi atspoguļoja attiecību stāvokli starp ES un 
ASV. Samitā ES un ASV turpināja izvērtēt ģeopolitisko situāciju, jo īpaši saistībā ar Krievijas 
nelikumīgo agresijas karu pret Ukrainu. Tomēr tas, ka netika panākta vienošanās par diviem 
galvenajiem samita tirdzniecības mērķiem — Globālo vienošanos par ilgtspējīgu tēraudu un 
kritiski svarīgo izrakteņu nolīgumiem —, atspoguļoja ASV administrācijas pieeju, kas turpina 
uzskatīt tirdzniecības atklātību par vēlēšanu atbildību. 

Vizīte notika arī tūlīt pēc 2023. gada arodbiedrības streika “United Auto Workers “(UAW)”. 
Streiki sākās 2023. gada 15. septembrī (pret Ford, General Motors un Stellantis) un noslēdzās 
laikā no 25. līdz 30. oktobrim, kad tika panāktas provizoriskas vienošanās, kas atbilda 
daudzām “UAW” prasībām, jo īpaši attiecībā uz algām, virsstundām un pensijas pabalstiem. 

INTA komitejas apmeklējuma nedēļa bija arī nozīmīga nedēļa mākslīgā intelekta jomā, jo tā 
sakrita ar prezidenta Džo Baidena izpildrīkojumu par mākslīgo intelektu (MI), G7 līderu 
paziņojumu par Hirosimas MI procesu, kā arī 1. novembrī Londonā notikušo Mākslīgā 
intelekta konferences samitu. Tādējādi šie jautājumi tika aplūkoti arī INTA sarunā ar 
attiecīgajiem sarunu partneriem Kalifornijā, jo īpaši attiecībā uz INTA lomu TTC.

INTA komitejas delegācijas vizīte notika gandrīz vienlaikus ar ITRE (Rūpniecības, 
pētniecības un enerģētikas komitejas) delegācijas vizīti. Abas komitejas iepriekš sadarbojās 
un pilnībā koordinēja savas programmas, un kopīgi tika organizētas divas sanāksmes: kopā ar 
dalībvalstu ģenerālkonsuliem un Stenfordas Universitātes apmeklējumu. JURI komitejas 
(Juridisko lietu nodaļa) nesenā vizīte Sanfrancisko arī sniedza noderīgu ieskatu INTA 



CR\1288964LV.docx 3/11 PE754.970v01-00

LV

delegācijas sagatavošanā. Vizīte guva labumu arī no sadarbības ar jaunizveidoto ES 
sadarbības biroju Sanfrancisko, kas kalpoja kā ļoti noderīgs kontaktpunkts un sanāksmju 
norises vieta. 

Sanāksmju kopsavilkuma pārskati

Trīs pilnajās apmeklējuma dienās notika apmēram divpadsmit sanāksmes. INTA komitejas 
locekļiem bija iespēja tikties ar daudzveidīgu dalībnieku loku: no arodbiedrībām līdz 
politiķiem, no akadēmiskajām aprindām līdz privātām ieinteresētajām personām.

INTA delegācija rīkoja padziļinātu tikšanos ar tehnoloģiju uzņēmumiem. Vizīte sākās ar 
ekskursiju un politisko diskusiju Tesla Factory Fremontā, kur deputāti apmainījās viedokļiem 
ar Pasaules tirdzniecības direktorātu, Valsts politikas un uzņēmējdarbības attīstības Eiropas 
direktoru un Ģenerālpadomi. Kupertino deputāti tikās ar Apple priekšsēdētāja vietniekiem, 
kas ir atbildīgi par globālo apgādi, piegādes pārvaldību un intelektuālo īpašumu. Tajā pašā 
dienā viņi tikās arī ar Nvidia pārstāvjiem, jo īpaši ar tehnoloģiju politikas vadītāju, MI valstu 
globālo vadītāju un ES valdību attiecību vadītāju. Komitejas locekļi arī apmainījās viedokļiem 
ar ASV Mozilla fonda aizstāvības vadītāju un Mozilla Corporation galveno juristu. Deputāti 
uzklausīja arī German Accelerator viedokli par Eiropas jaunuzņēmumu izaicinājumiem un 
iespējām Silīcija ielejā. 

Darba brauciena laikā tika apmeklēta arī Oklendas osta, kas ir viena no lielākajām 
starptautiskajām tirdzniecības ostām. Vadība uzsvēra, ka ASV un Ķīnas nesaskaņas rada ostai 
jaunus izaicinājumus. Tās arī iepazīstināja ar daudzajiem ieguldījumiem ostu infrastruktūras 
apzaļumošanā, 

Dalībniekiem bija arī iespēja apmeklēt Kalifornijas universitāti, Bērklijas un Stanfordas 
universitāti, kas ir pasaules vadošās pētniecības un mācību iestādes. Tikšanās ar UC Berkeley 
pētniekiem no UAW arodbiedrības bija iespēja apmainīties viedokļiem par arodbiedrību 
skeptisko nostāju pret starptautisko tirdzniecību, par ES un ASV tirdzniecību autobūves 
nozarē un Ķīnas autoražotāju kā konkurētspējīgu dalībnieku skaita pieaugumu elektrisko 
transportlīdzekļu tirgū.

Bija grūti sarīkot tikšanos ar Kalifornijas federālajiem un štata politiķiem. Visbeidzot 
delegācijai izdevās tikties ar Kalifornijas štata senatoru Skotu Veneru un Kalifornijas 
vicegubernatores Kounalakis starptautisko lietu padomnieku Evanu Rīdu. Abas sanāksmes 
sniedza noderīgu ieskatu par to, kā veicināt ES un Kalifornijas attiecības. 

Galvenie jautājumi

Sanāksmju laikā INTA pauda vienotu nostāju un izvirzīja jautājumus, kas atspoguļo komitejas 
un Parlamenta nostāju. 

1) ES ekonomiskās drošības stratēģija

Viens no galvenajiem risinātajiem jautājumiem apmeklējuma laikā bija ekonomiskā drošība, 
jo īpaši ņemot vērā Eiropas ekonomiskās drošības stratēģiju, ko Komisija un Augstais 
pārstāvis publicēja 2023. gada 20. jūnijā. Stratēģijā cita starpā ierosināts pārskatīt Ārvalstu 
tiešo ieguldījumu izvērtēšanas regulu, ES eksporta kontroles regulu attiecībā uz divējāda 
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lietojuma precēm, un tajā tiks izvērtēts, kādus drošības riskus var radīt Savienības izejošie 
ieguldījumi. Turpinot stratēģiju, INTA nedēļā pirms delegācijas bija rīkojusi arī uzklausīšanu 
par ekonomiskās drošības jautājumu, īpaši salīdzinot ASV, Japānas un Taivānas pieeju 
ekonomiskajai drošībai. Komisija 4. oktobrī dalībvalstīm sniedza ieteikumus, galveno 
uzmanību pievēršot četrām tehnoloģiju jomām, par kurām tiem uzskatīts, ka tās rada 
vislielākos tiešos riskus, kas saistīti ar tehnoloģiju drošību un tehnoloģiju noplūdi, proti: 
progresīvas pusvadītāju tehnoloģijas, mākslīgā intelekta tehnoloģijas, kvantu tehnoloģijas un 
biotehnoloģijas. 

Viedokļu apmaiņa ar tehnoloģiju uzņēmumiem Kalifornijā bija informatīva un ļāva saprast, 
cik lielu ietekmi radījis Baidena administrācijas Izpildrīkojums par to, lai novērstu Amerikas 
Savienoto valstu investīcijas noteiktās nacionālās drošības tehnoloģijās un produktos 
problēmvalstīs, vai tas ir būtiski kaitējis Ķīnas pašpietiekamībai šādu tehnoloģiju ražošanā vai 
to veicinājis un kā tas ietekmējis Kalifornijas uzņēmumus, kas ir ļoti atkarīgi no Ķīnas to 
vērtību ķēdēs un tirdzniecībā. INTA komitejas locekļi pauda iebildumus pret ASV nacionālās 
drošības definīcijas visai elastīgo un plašo pielietojumu, kas, šķiet, aptver plašu ekonomikas 
nozaru loku. 

2) Divpusējās ekonomiskās/tirdzniecības attiecības un TTC darbības rezultāti

Visās sanāksmēs tika apspriesti arī TTC kā foruma rezultāti, lai apmainītos ar paraugpraksi un 
sadarbotos regulatīvo pieeju jomā. Vizīte sakrita ar vairākiem paziņojumiem, kas bija svarīgi 
TTC, jo īpaši prezidenta Džo Baidena izpildrīkojumu par MI, G7 līderu paziņojumu par 
Hirosimas MI procesu, MI samitu Londonā un paziņojumu par to, ka ASV pārtrauc atbalstīt 
sarunu noteikumus par datu plūsmām, datu lokalizāciju un pirmkodu saistībā ar kopīgā 
paziņojuma iniciatīvu par e-komerciju, kas tika apspriesti gandrīz visās sanāksmēs. 

Dalībnieki apmainījās viedokļiem par to, kā TTC var palīdzēt pārvarēt plaisu starp ES un 
ASV, jo īpaši pievēršoties MI, pusvadītājiem, savienojamībai un standartizācijai. Informācijas 
apmaiņa iezīmēja arī jautājumu par to, vai šīs nozares ASV būtu jāregulē valsts vai federālā 
līmenī, un par to novērtējumu attiecībā uz ES ierosinātajiem vai pieņemtajiem tiesību aktiem. 
Sarunu partneri kopumā atzina, ka ar nesaistošiem rīcības kodeksiem nepietiks, lai 
nodrošinātu pietiekamu drošības un aizsardzības līmeni attiecībā uz mākslīgo intelektu. Dažas 
ieinteresētās personas uzsvēra, ka ir grūti panākt pareizo piekļuves līmeni attiecībā uz 
sagatavošanos un apspriešanos pirms TTP sanāksmēm. 

Inflācijas samazināšanas akts (IRA) ietekme

Delegācija arī palīdzēja gūt tiešu ieskatu par ASV Inflācijas samazināšanas akta (IRA) ietekmi 
uz Kalifornijas ekonomiku aptuveni gadu pēc tā stāšanās spēkā. Ieinteresētās personas 
apstiprināja, ka Inflācijas samazināšanas akta (IRA) nodrošina daudzus stimulus 
dekarbonizācijai, piemēram, attiecībā uz ostu infrastruktūru, taču viedokļu apmaiņa arī 
apstiprināja, ka IRA tieši ietekmēja lēmumus par ieguldījumiem, piemēram, attiecībā uz 
elektrisko akumulatoru ražošanu. 

Tāpat INTA deputāti diskutēja par ES un ASV sarunu par kritisko derīgo izrakteņu nolīgumu 
panākumu perspektīvām, kas ļautu ES ražotājiem izturēties ar tādiem pašiem nosacījumiem 
kā pret ASV ražotājiem saskaņā ar IRA. INTA delegācija uzsvēra, ka tas palīdzētu nodrošināt 
vienlīdzīgus konkurences apstākļus starp ES un ASV ražotājiem un novērstu dažus IRA 
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diskriminējošos aspektus.

ES un Kalifornijas regulatīvā sadarbība

Politiskā līmenī delegācija uzsvēra regulatīvās sadarbības nozīmi starp ES un Kaliforniju. 
INTA komitejas locekļiem bija iespēja uzsvērt Eiropas zaļā kursa plašumu un saskaņotību, jo 
īpaši vērienīgo ES emisijas kvotu tirdzniecības sistēmas reformu, attiecinot uz emisijas kvotu 
tirdzniecības sistēmu (ETS) uz jūras transportu un atsevišķu jaunu ETS ēkām un 
autotransportam. Locekļi arī uzsvēra, ka jaunais oglekļa ievedkorekcijas mehānisms, kas 
papildina reformēto ETS, trešām valstīm būtu jāuztver kā stimuls dekarbonizēt un pieņemt 
oglekļa cenu politiku tādā pašā veidā kā Kalifornija. Deputāti arī politiskā līmenī apmainījās 
viedokļiem par Kalifornijas likumdošanas pieejām mākslīgā intelekta noteikumiem 
salīdzinājumā ar Savienības pieeju un par to, vai valsts līmeņa tiesību akti ir piemēroti, ja nav 
federālā līmeņa tiesību aktu. 

3) ES, ASV un Ķīnas ekonomiskās attiecības

Vērtības ķēdes dažiem Kalifornijas uzņēmumiem, kurus apmeklēja INTA delegācija, ir cieši 
integrētas ar Ķīnu. Ieinteresētās personas uzsvēra, cik svarīgi ir rūpīgi virzīt protektorus 
attiecībā uz tādiem jēdzieniem kā riska novēršana un atsaistīšana. Lielākā daļa sarunu 
dalībnieku uzsvēra, ka atsaistīšana no Ķīnas ekonomikas nešķiet dzīvotspējīgs risinājums, 
ņemot vērā abu valstu augsto savstarpējās atkarības pakāpi. Tirdzniecības situācija apstiprina, 
ka, lai gan 2022. gadā ASV tirdzniecības deficīts ar Ķīnu turpināja palielināties, gan ASV 
eksports uz Ķīnu, gan imports no Ķīnas turpināja pieaugt jau trešo gadu pēc kārtas, ievērojami 
atgūstoties no 2020. gada zemā rādītāja. Pat attiecībā uz riska mazināšanu ieinteresētās 
personas uzsvēra, cik svarīga ir skaidra un šaura jēdziena definīcija, lai izvairītos no 
pretpasākumu un pretpasākumu spirāles, arī ņemot vērā Ķīnas atturēšanos no tādu izejvielu 
piegādes, kas ir kritiski svarīgas zaļās un digitālās pārkārtošanās īstenošanai. Dalībnieki arī 
ņēma vērā Ķīnas akumulatoru elektrisko transportlīdzekļu eksporta pieaugumu un 
antisubsidēšanas izmeklēšanu, par ko paziņoja Komisijas priekšsēdētāja fon der Leiena savas 
uzrunas laikā par stāvokli Savienībā 2023. gada 13. septembrī. Dalībnieki atzina Ķīnas 
konkurētspēju augsto tehnoloģiju nozarē, sākot no autobūves līdz pusvadītājiem, un atzīmēja, 
ka tas ir panākts ar spēcīgu publisko finansiālo atbalstu. 

Secinājumi un turpmāk veicamie pasākumi

Šī ad hoc delegācija, lai gan tā notika sasaukuma beigās, neraugoties uz to, ka tā notika 
likumdevēja pilnvaru termiņa beigās, sniedza galvenās atziņas Kalifornijas domāšanā par 
jautājumiem, kas ir ļoti svarīgi transatlantiskajās tirdzniecības un ekonomikas debatēs: 
ekonomiskā drošība, riska novēršana, regulatīvā sadarbība digitālajā nozarē, dekarbonizācija 
un MI regulējums un TTP nākotne. Vizīte īpaši palīdzēja niansēt Vašingtonas perspektīvu 
šajos jautājumos, Kalifornijai pārstāvot valsti, kas drīzāk atbilst Eiropas jūtībām nekā pārējās. 

Delegācija jo īpaši sniedza pirmo pieredzi par ASV eksporta kontroles un izejošo pārbaužu 
pasākumu piemērošanas ietekmi, par jautājumiem, kas Parlamentam un INTA komitejai tiks 
sniegti īpaši tuvākajā nākotnē, publicējot ekonomikas drošības pasākumu kopumu, kas 
paredzēts 24. janvārī, tostarp pārskatot ĀTI pārbaudes regulu, un pēc tam sagatavos balto 
grāmatu par eksporta kontroli, kā arī iniciatīvu par izejošajiem ieguldījumiem. 
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Turklāt delegācija izskatīja nākamos TTC darba kārtības jautājumus. 

Turpmākie pasākumi ir šādi:

- Turpināt uzraudzīt norises ES un ASV tirdzniecības un ekonomiskajās attiecībās un 
izmantot delegācijas laikā gūtās atziņas, lai paustu Parlamenta nostāju par 
transatlantiskajām tirdzniecības attiecībām, ekonomisko drošību, eksporta kontroli un 
ieguldījumu izvērtēšanu;

- Turpināt informācijas apmaiņu par transatlantisko tirdzniecību INTA komitejā, 
uzraudzības grupās un tehniskajos brīfingos. Delegācijas rezultāti tika paziņoti jau 
INTA komitejas 2023. gada 27. un 28. novembra sanāksmē un vairākās ASV 
uzraudzības grupās, kas notika pēc vizītes un ES un ASV samita; 

- nodrošināt demokrātisko kontroli pār TTC un tās darba grupām, kurās lielākā nozīme ir 
piešķirta tirdzniecībai, un pirms un pēc nākamās politiskās sanāksmes (iespējams, 
2022. gada pavasarī) atkal uzaicināt ES līdzpriekšsēdētājus, proti, priekšsēdētājas 
izpildvietnieku V. Dombrovski un priekšsēdētājas izpildvietnieci M. Vestageri, 
apmainīties viedokļiem kopā ar pārējām Parlamenta komitejām, kuru veiktā kontrole ir 
saistīta ar TTC; Jāatzīmē, ka 5. TTC, kas tiks organizēta ASV, datums ir vairākkārt 
pārcelts un tagad ir gaidāms 2024. gada sākumā. Padomes prezidentvalsts Beļģijas 
mērķis ir arī rīkot TTC sanāksmi 2024. gada pirmajā pusgadā. Šīs divas TTC 
sanāksmes, visticamāk, būs pēdējās 2024. gadā, ņemot vērā gaidāmās Eiropas un ASV 
vēlēšanas; 

- Uzturēt noderīgus kontaktus ar ieinteresētajām personām Kalifornijā:
o turpināt apmainīties ar attiecīgām norisēm ar ES koordinācijas biroju 

Sanfrancisko un EPLO Vašingtonā, jo īpaši pirms un pēc TTC sanāksmēm, kā arī 
ar dalībvalstu ģenerālkonsuliem Sanfrancisko;

o sanāksmju organizēšana (fiziskas vai tiešsaistē) ar sarunu partneriem, ar kuriem 
šīs vizītes laikā nebija iespējams tikties, tostarp ar valsts senatoriem, 
ieinteresētajām personām un Eiropas uzņēmumiem, kas atrodas dažādās valstīs 
(tas jau tika rīkots vienā gadījumā pēc deleģēšanas konkrētai ieinteresētajai 
personai, kura nevarēja tikties ar delegāciju, atrodoties Kalifornijā).

Pielikums: Galīgā programma 
EP paziņojumi presei par delegācijas vizīti 
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STARPTAUTISKĀS TIRDZNIECĪBAS KOMITEJAS (INTA)
VIZĪTE

UZ SANFRANCISKO UN LĪČA APGABALU NO 2023. GADA 30. OKTOBRA LĪDZ 1. NOVEMBRIM

GALĪGĀ PROGRAMMA

Pirmdiena, 2023. gada 30. oktobris Sanfrancisko
Plkst. 9.00–11.30 Tesla Factory Fremontā — tikšanās un ekskursija uz objektu

Plkst. 13.00–14.00 Tikšanās ar Kalifornijas vicegubernatores Kounalakis 
starptautisko lietu padomnieku 

Plkst. 14.00–14.45 ES biroja Sanfrancisko vadītāja vietnieka brīfings 

Plkst. 15.15–17.00 Tikšanās ar Oklendas ostas pārstāvjiem un jūras ostas objektu 
apskate un brīfings 

Plkst. 17.30–19.00 Tikšanās ar United Auto Workers (UAW) pārstāvjiem un 
Kalifornijas Universitātes Bērklijas laboratoriju apmeklējums 

Otrdiena, 2023. gada 31. oktobris Sanfrancisko

Plkst. 8.00–9.00 Brokastu tikšanās ar dalībvalstu ģenerālkonsuliem 

Plkst. 10.00–12.00 Tikšanās „Apple“ un objektu apskate 

Plkst. 15.00–17.00 Sanāksme Nvidijā 

Trešdiena — 1. novembris Sanfrancisko

Plkst. 8.30–9.25 Mozilla fonds 

Plkst. 9.45–10.30Tikšanās ar Kalifornijas senatoru Skotu Veneru 

Plkst. 11.30–13.15 Stenfordas Universitāte — pusdienu sanāksme un universitātes 
pilsētiņas apmeklējums 

Plkst. 13.30–14.30 Tikšanās ar German Accelerator 

Delegācijas brauciena beigas
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Parlamentārā tirdzniecības delegācija Sanfrancisko nākamnedēļ
Paziņojumi presei
 

INTA  

 

25-10-2023 - 16.45  

 

No 30. oktobra līdz 1. novembrim uz Sanfrancisko un līča teritoriju dosies piecu 
Tirdzniecības komitejas deputātu delegācija.
EP deputāti plāno apmeklēt autobūves uzņēmumu, viņi apmeklēs arī Oklendas ostu un tiksies 
ar iestāžu pārstāvjiem. Likumdevēji ir arī iecerējuši tikties ar arodbiedrību pārstāvjiem Bērklijā. 
Dalībnieki tiksies arī ar augsto tehnoloģiju un pusvadītāju uzņēmumiem un rīkos viedokļu 
apmaiņu Stenfordas Universitātē. Paredzams, ka EP deputāti apspriedīsies arī ar Kalifornijas 
asamblejas dalībnieku delegāciju.

Delegāciju vadīs Starptautiskās tirdzniecības komitejas (INTA) priekšsēdētājs Bernd Lange 
(S&D, DE), un tajā piedalīsies Elżbieta Katarzyna Łukacijewska (PPE, PL), Inma Rodríguez-
Piñero (S&D, ES), Miapetra Kumpula-Natri (S&D, FI), delegācijas attiecībām ar ASV 
priekšsēdētāja vietniece un INTA komitejas priekšsēdētāja vietniece Marie-Pierre Vedrenne 
(Renew, FR).

Citāts
“Mūsu viedokļu apmaiņā Kalifornijā uzmanības centrā būs mūsu ekonomikas stratēģijas 
turpmāka pilnveide. Neatkarīgi no tā, vai mēs apspriežam pusvadītājus, automobiļu 
izgatavošanu vai kritisko infrastruktūru, mums ir jāpārliecinās, ka jebkādi ierobežojumi, ko mēs 
ieviesām atvērtai tirdzniecībai, ir pielāgoti, ierobežoti un efektīvi. Mēs vēlamies uzklausīt 
Kalifornijas darba ņēmējus, uzņēmumus un politiķus par to, kāda ir viņu pieeja  ekonomiskajai 
stratēģijai un kā ES, ASV un trešām valstīm būtu jāsadarbojas šajā jomā neatkarīgi no tā, vai 
runa ir par ienākošajām vai izejošajām investīcijām vai eksporta kontroli. Apmeklējumam būs 
arī būtiska nozīme, lai apmainītos ar informāciju par digitālās pasaules regulējumu, jo īpaši 
attiecībā uz digitālo tirdzniecību un to, kā šajā nolūkā būtu vēl vairāk jāstiprina Tirdzniecības 
un tehnoloģiju padome,” sacīja Bernds Lange.
Vispārīga informācija
ES un ASV ir lielākās divpusējās tirdzniecības un investīciju attiecības pasaulē. Pēdējos gados 
tirdzniecības attiecības ir ietekmējuši dažādi strīdīgi jautājumi — visnesenāk Inflācijas 
samazināšanas akts (IRA) un iepriekš ASV pasākumi tērauda un alumīnija jomā. 2021. gadā 
tika izveidota ES un ASV Tirdzniecības un tehnoloģiju padome, lai koordinētu galvenos 
globālās tirdzniecības, ekonomikas un tehnoloģiju jautājumus un padziļinātu transatlantiskās 
tirdzniecības un ekonomiskās attiecības. ES un ASV samitā, kas 20. oktobrī notika Vašingtonā, 
abas puses vienojās turpināt sarunas, taču pagaidām vienošanās par tēraudu un alumīniju nav 
panākta un līdz šim nav panākts progress kritiski svarīgo izrakteņu nolīguma jautājumā.

Papildu informācija

 Rezolūcija par sarunu sākšanu ar ASV par kritiski svarīgu izrakteņu starptautisko piegādes 
ķēžu stiprināšanu (18.10.2023 ) 

https://www.europarl.europa.eu/news/lv
https://www.europarl.europa.eu/meps/LV/1909
https://www.europarl.europa.eu/meps/LV/1909
https://www.europarl.europa.eu/meps/LV/96791
https://www.europarl.europa.eu/meps/LV/125043
https://www.europarl.europa.eu/meps/LV/125043
https://www.europarl.europa.eu/meps/LV/124735
https://www.europarl.europa.eu/meps/LV/197502
https://www.europarl.europa.eu/meps/LV/197502
https://policy.trade.ec.europa.eu/eu-trade-relationships-country-and-region/countries-and-regions/united-states_en?prefLang=lv
https://www.europarl.europa.eu/thinktank/lv/document/IPOL_IDA(2023)740087
https://www.europarl.europa.eu/thinktank/lv/document/IPOL_IDA(2023)740087
https://www.europarl.europa.eu/thinktank/lv/document/EPRS_BRI(2023)754554
https://www.europarl.europa.eu/news/lv/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
https://www.europarl.europa.eu/news/lv/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
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 Tirdzniecības komitejas priekšsēdētājs: Parlaments sagaida PTO prasībām atbilstošus 
rezultātus ES un ASV augstākā līmeņa sanāksmē 

 Parlamenta rezolūcija par ES un ASV attiecību nākotni (26.7.2021. ) 
  EP ideju laboratorija: Transatlantiskās attiecības: ASV un Kanāda 
 Multimediju materiālu kopums ES un ASV tirdzniecības attiecībās 
 Starptautiskās tirdzniecības komiteja 

 

Skat.: 20231024IPR08208

https://www.europarl.europa.eu/news/lv/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
https://www.europarl.europa.eu/news/lv/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
https://www.europarl.europa.eu/news/lv/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/A-9-2021-0250_LV.html
https://www.europarl.europa.eu/factsheets/lv/sheet/174/transatlantic-relations-the-us-and-canada
https://multimedia.europarl.europa.eu/lv/topic/eu-usa_17601
https://www.europarl.europa.eu/committees/lv/inta/home/highlights
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Tirdzniecības komitejas priekšsēdētājs: Parlaments sagaida PTO prasībām 
atbilstošus rezultātus ES un ASV augstākā līmeņa sanāksmē
Paziņojumi presei
 

INTA  

 

18-10-2023  - 16.45  

 

Tirdzniecības komitejas priekšsēdētājs Bernd Lange (S& D, Vācija) šodien nāca klajā ar 
šādu paziņojumu pirms piektdien Vašingtonā notikušā ES un ASV samita.
“Šajos nestabilajos ģeopolitiskajos apstākļos mums ir jāizmanto, iespējams, pēdējā atlikušā 
iespēja pašreizējās ES Komisijas un ASV administrācijas ietvaros rast risinājumus būtiskiem 
tirdzniecības traucējumiem. Tomēr mums tas būtu jādara, paliekot uzticīgiem mūsu vērtībām, 
noteikumiem un mūsu saistībām attiecībā uz starptautisko tirdzniecības sistēmu. Kritiski 
svarīgu izrakteņu nolīgums ar ASV nodrošinātu vienlīdzīgus konkurences apstākļus un ES 
reģistrētiem uzņēmumiem dotu iespēju piedalīties ASV piegādes ķēdēs e-transportlīdzekļiem 
paredzētu akumulatoru ražošanai un tādējādi novērsīs daļu kaitējuma, ko radījis Inflācijas 
samazināšanas akts (IRA). Šāds nolīgums varētu arī palīdzēt mums apvienot spēkus, lai 
uzlabotu darba tiesību aizsardzību mūsu kritiski svarīgajās izrakteņu piegādes ķēdēs. Tomēr 
tajā ir pilnībā jāievēro daudzpusējie noteikumi un mehānismi, ko izstrādājusi Starptautiskā 
Darba organizācija, mūsu attiecīgās regulatīvās pieejas, un tas var notikt tikai partnerībā ar 
mūsu tirdzniecības partneriem.

Otrs galvenais sasniedzamais rezultāts varētu būt satvars turpmākai globālai vienošanās par 
ilgtspējīgu tēraudu un alumīniju (GSA). Tam vajadzētu būt starpposmam ceļā uz risinājumu, 
kas pastāvīgi atceltu Trampa nelikumīgos 232 tarifus un attiecīgos ES pretpasākumus. Tas 
radītu atvieglojumus un juridisko noteiktību daudzām nozarēm abās Atlantijas okeāna pusēs, 
kas pēdējos gados ir daudz cietušas. Tomēr mums nevajadzētu panākt vienošanos par katru 
cenu. Pirmkārt, jebkuram nolīgumam jābūt pilnībā saderīgam ar PTO. Ja mēs izmantojam savus 
esošos tirdzniecības aizsardzības instrumentus, lai novērstu ārpustirgus jaudas pārpalikumu, 
tiem jāpaliek balstītiem uz objektīvu izmeklēšanu, nevis politiskiem apsvērumiem. ES nekādā 
gadījumā nedrīkst vienoties par sistēmu, kas apdraudētu PTO, vājinātu daudzpusējo 
tirdzniecības sistēmu un novestu pie vēl lielāka protekcionisma un sadrumstalotas 
globalizācijas. Nolīgumam būtu arī jāaizsargā un jāatbalsta spēkā esošie Savienības tiesību akti, 
tostarp, kas ietver oglekļa robežu pielāgošanas mehānismu.

Ja abi nolīgumi tiks noslēgti, tiem jābūt tikai ES mēroga nolīgumiem, un pirms to piemērošanas 
tiem jāsaņem Eiropas Parlamenta piekrišana. Saderība ar PTO noteikumiem, mūsu pašu 
regulatīvās neatkarības saglabāšana, kā arī ieguldījums ilgtspējīgākā tirdzniecībā būs galvenie 
apsvērumi Eiropas Parlamentam, izskatot abus nolīgumus. Mēs esam gatavi ātri rīkoties 
attiecībā uz samita rezultātiem.”

Vispārīga informācija
Eiropadomes priekšsēdētājs Šarls Mišels (Charles Michel) un Eiropas Komisijas priekšsēdētāja 
Urzula fon der Leiena (Ursula von der Leyen) 20. oktobrī 27. ES un ASV samitā Vašingtonā 
tiksies ar ASV prezidentu Džo Baidenu. Iepriekšējais ES un ASV samits notika Briselē 

https://www.europarl.europa.eu/news/lv
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2021. gada 15. jūnijā. Septembrī pieņemtajā rezolūcijā Parlaments aicināja Komisiju informēt 
ASV valdību, ka nolīgums par kritiski svarīgiem izrakteņiem būtu jāuzskata tikai par vienu no 
pirmajiem soļiem, lai kliedētu visas ES bažas par neatrisinātajām tirdzniecības problēmām ES 
un ASV attiecībās.

Papildinformācija
Bernda Langes (S& D, Vācija), Starptautiskās tirdzniecības komitejas priekšsēdētāja birojs, e-
pasts: bernd.lange@europarl.europa.eu tālr.: +32 228 45 555 

https://www.europarl.europa.eu/meps/lv/1909/BERND_LANGE/home
https://www.europarl.europa.eu/committees/lv/inta/home/highlights
mailto:bernd.lange@europarl.europa.eu

